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Iz deželnih zborov. 
D e ž e l n i z b o r k r a n j s k i . 

S pridržkom kasneje dopolnitve našega poročila 
omenjamo danes izmed prejšnjih sej pred vsem seje 
XVI. minule sobote, ki je trajala od zjutraj 9. ure do 
3/42 popoludne, posebno za to, ker je bil pri tej seji v 
razpravi proračun deželnega zaklada za leto 1889. 

Ta točka, akoravno na dnevnem re.lu stavljena na 
zadnje mesto, obravnavala se je vsled posebnega sklepa 
prva. Ker je navada pri vseli zborih, da se pri razpravi 
proračunov opozicija kaže v svoji spretnosti ali nespret
nosti s tem, da kar moč ojstro in strogo prerešetava 
gospodarstvo večine, pričakovati je bilo tudi, da bodo 
pri tej priliki zastopniki velikega posestva padli po 
slovenski narodni večini deželnega zbora ter ji vsaj na
videzno dokazovali „kako pogubonosno je za deželo 
njeno gospodarstvo", toda nič tega in ničesar takega se 
ni čulo. 

Splošna razprava je sicer trajala krog 2 ur in 
vdeležili so se je: poročevalec dr. Moše, odbornik Desch-
mann in zopet Detela, Murnik, Schwegel. Šuklje, 
Vošnjak in konečno zopet poročevalec dr. Moše, toda 
opozicija omejila je svoje nasprotovanje na to, da je 
deželnemu zboru očitala, da privoleva deželnemu odboru 
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preveč pavšalnih, trdeč, da je to v nasprotji z navodom 
za deželni odbor. S tem očitanjem pričel je poslanec 
De8chmann in kasneje pritrkaval mu je baron Schwegel. 
Ko je pa večina spoznala da manjina noče priti iz 
svojega zatišja, udarila je sama pa nji in priznati se 
mora, da je poslanec Šuklje manjini posvetil s pravo 
svetilnico in ji zagodil na prave gosli in to dobro pri 
zavračanji očitanj, posebno odlično pa pri obrambi del-
nega gospodarstva za čas zadnje volilne dobe, v kateri 
je gospodarila slovenska narodna večina. Pri glavni 
bitki bila je toraj tako imenovana „nemška stranka" na 
Kranjskem po vsem premagana. 

Druga pomenljiva točka dnevnega reda bila je 
kranjska gimnazija. O tej poročal je poslanec Detela 
rezko in odločno, kakor predmet zasluži; glavni zago
vornik obstanka tega zavoda pa je bil poslanec Klun, 
ki je pred vsem s hvalevredno odločnostjo zavračal v 
Kranji razširjeno natolcevanje, kakor bi slovenski po
slanci obstanek tega zavoda branili, samo navidezno 
potem pa je navajal iz poročil vodstva gimnazije na
vajal stvari, po katerih se res ni bilo čuditi, da je mi
nister zaukazal razpust. Zbornica je strmela čuti taka 
razkrivanja pravih uzrokov, in ugovor šolskega nadzor
nika Smolej-a, ki je bil obrnjen zgol zoper zatožbe 
Klunove, ni mogel zbrisati slabega utiša. Nemška opo
zicija velikih posestnikov glasovala je tudi pri tej pri
liki zoper daljni obstanek Kranjske gimnazije in to je 
pomenljivo za vso gorenjsko stran, zlasti pa za Kranjsko 
mesto. 

Se daljna pomenljiva točka bila je prošnja kon-
sorcija za kamniško železnico, da bi dežela prevzela še 
za 30.000 gld. glavinskih delnic. Opomniti je, da ima 
to biti prva krajevna železnica na Kranjskem, opomniti 
dalje, da ima služiti v prvi vrsti erarični tovarni za 
smodnik v Kamniku, to da od strani obredne vlade 
skušalo se je le krčiti že pred dane obljube našlo se 
pa ni podpore ne v ministerstvu notranjih zadev, ne 
pri vojnem ministerstvu, pri trgovinskem ministerstvu 
pa le zelo malo. Tako je nastala nevarnost, da mrtva 
ostane prva krajuo-železniška črta v deželi. Deželni 
zbor privolil je toraj prevzeti še daljnih 20.000 gld. 
glavinskih delnic. 

Pri drugi točki duevnega reda obljubila se je, se
veda pod sedaj nikakor ne spolnjenimi pogoji, tudi pri
merna deželna podpora. Druge točiie dnevnega reda bile 
so manjega pomena. 

Koncem seje napovedal je deželni glavar prihodnjo, 
kakor se je bilo nadejeti, zadnjo sejo tega zasedanja na 
ponedeljek zjutraj ob 9. uri, pri kateri imajo se obrav
navati vsi sedaj še nerešeni predmeti, med njimi večje 
važnesti: poročilo finančnega odseka o zgradbi novega 
gledališča v Ljubljani, o popravljeni cestni postavi z 
uvrstitvijo važnih cest med deželne ceste, dalje postava 
v povzdigo govedoreje, in konečno dve zadevi ljubljan
skega mesta, prva za najem novega posojila 500.000 gld., 
druga za pobiranje na najemščine. 

XVII. seja bila je v ponedeljek dne 22. oktobra 
in pomenljivejši predmeti, ki so se rešili pri tej priliki, 
bila je katehtka postava ki se je rešila vkljub ugovora 
gospoda vladinega zastopnika pri dveh paragrafih v 
zmislu odsekovih predlogov, o katerih je poročal po
slanec K'un. Dalje ste se rešili točki zadevajoči lju
bljanskega mesta posojilo 500.000 gld. in pa naklada 
na gostarino. Ugovarjal je pri obeh predlogih poslanec 
Luckmann ter predlagal, da se mestno posojilo skrči na 
300.000 gld., naklada od stanarine pa privoli samo za 
3 leta, mesto predlaganih 10 let. Tudi Deschmann se je 
oglasil pri mestnem posojilu, pa konečno obveljali so 
predlogi odsekovi. 

Pri točki o zopetni zgradbi, govoril je proti pred
logom finančnega odseka poslanec baron Schvegel ter 
je nasprotoval na vse mogoče načine ter priporočal, da 
bi se gledališki zaklad odstopil gledališkemu društvu, 
govoril je skoraj celo uro ne da bi bil stavil kaj pred
loga in konečno glasovala je celo njegova stranka 
za predloge odsekove. Potem rešila sta računski sklep 
za leto 1887 in proračun gledališki za leto 1889 bre& 
ugovorov. Ob V ^ bila je prva seja sklenjena in de
želni glavar napovedal je drugo 18. seja na 5. uro po-
poludne. 

XVIII. seja pričela se je dne 22. oktobra popo-
ludne ob 5. uri in sicer pričelo se je zborovenje & 
tajno sejo, v kateri se je posvetovala reorganizacija de
želnih uradov v tem zmislu, da se je ustanovilo v de
želnem tajništvu mesto enega deželnega svetovalca vrh 
tega pa se je dosedanjim draginskim prikladam dala 
stalna oblika. Večji stroški ki s tega nastajajo deželi 
znašajo krog 2000 gld. 

Dalje sprejel se je rokopis gospoda L. Robiča, v 
katerem se primerja zemljiška vcenitev za zemljiški 
davk na Kranjskem po starem in po novem katastrur 
za deželo v last za 600 gld. 

V potem otvorjeni javni seji prečitali so se sklepi 
tajne seje, potem pa se je rešilo še brez razprave: 

1. ustno poročilo upravnega odseka o uredbi do
neskov od zapuščin k normalno šolskemu zakladu, 

2. ustno poročilo upravnega odseka o načrtih za
konov : 

a) o napravljanji in vzdržavanji javnih neerarskib 
cest in potov, in 

b) o uvrstitvi deželnih cest (k prilogi 62.) 
3. Načrt zakona o povzdigi reje goveje živine (k 

prilogi 67) izročil se je po predlogu upravnega odseka 
zopet deželnemu odboru, da o njem poroča v prihodnjem 
zasedanji. 

4. Prošnja Josipa Viktorja Witthalm, posestnika 
koloseja v Ljubljani, da bi se zbrisale dotične servitutne 
pravice deželske, odstopi se deželnemu odboru 

S tem bil je končan dnevni red zadnje seje. 
Deželni glavar dr. Poklukar poda zboru potem 

kratek pregled o delovanji zborovem v minuli Oletni 
dobi. Glede gospodarstva z deželnem imetjem sklica val 



se je na razpravo pri proračunu deželnega zaklada za 
leto 1889. katero kaže, da so se v teku 6 let potrebščine 
dežele podvojile posebno zarad koristnih in vesticij za 
povzdigo šolstva, kmetijstva in za zboljšanje cest in 
vendar je bilo mogoče deželne naklade na neposredne 
davke znižati za skoraj 10°/0, ker se je donašanje za 
šolske potrebščine razširilo tudi na Ljubljansko mesto, 
ker se je vpeljal davek na žganje in ker se je srečno 
zvršila konverzija deželnega zemljiško-odveznega dolga. 

Potem omenja deželni glavar najvažnejših v tej 
dobi sklenjenih zakonov, s posebnim zadostenjem pa 
onih sklepov, ki so se storili v tem zasedanji, to omenja: 
premembe določil za poberanje deželne naklade od 
žganja, za zgradbo dolenske železnice dovoljenih 500,000 
gl. daljne podpore 20,000 za zgradbo Kamniške že
leznice. Pri tej priliki pa ne more zamolčati, kako 
malo podporo je našlo zadnje podjetje izrekoma pri 
ministerstvu notranjih zadev in pa pri vojnem mini-
sterstvu, akoravno ima železnica koristi pred vsem 
področju teh dveh oblastev. 

Potem zahvaluje se deželni glavar vsemu zboru 
in še posebej odsekom in poročevalcem za marljivo 
delovanje izreka dalje zahvalo obema strankama, da 
ste delovali složno, da so bile razprave stvarne in 
zato tudi vspešne. Glavar zahvaluje se s posebno gor-
kimi besedami gospodu deželnemu predsedniku baronu 
W i n k l e r - j u za njegovo krepko podporo in za vspešno 
posredovanje pri osredni vladi, sklicuje se pri tem na 
priznanje načelnika kluba manjine. Konečno glavar 
opominja, da se je ta doba zborovanja pričela za čas 
600letnice združenja Kranjske dežele s Habsburško 
monarhijo ter da se končava s praznovanjem 40letnega 
vladanja presvitlega našega cesarja ter povabi celo 
zbornico da se tudi pri sklepanji zasedanja hvaležno 
spominja svojega največjega dobrotnika in pokrovitelja 
milostljivega in dobrotljivega našega gospoda in cesarja 
Franc Josipa, ter povabi vse poslance, da se mu pri
družijo v klicu Bog živi, Bog ohrani, Bog obvaruj na
šega cesarja Franc Josipa. Živijo, živijo, živijo vsklik-
nila je gromovito vsa zbornica. 

Potem zahvali se gospod deželni predsednik baron 
Winkler deželnemu glavarju za prijazne in laskove 
besede, katere mu je izrekel v imenu zborovem deželni 
glavar; gospod poslanec dr. vitez Bleiweis pa se zahvali 
deželnemu glavarju za spretno in nepristransko vodstvo 
zborovanja. Potem pa izreče deželni glavar, da je za
sedanje deželnega zbora vojvodine Kranjske sklenjeno! 
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